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Přední světový vědecký časopis Nature zveřejnil novou analýzu ruské vlajkové lodi v oblasti
koronavirů, Sputnik V, v níž se uvádí, že její účinnost byla prokázána navzdory tomu, že EU a další
státy otálely se schválením jejího použití.

Článek, který v úterý zveřejnila australská vědecká novinářka Bianca Nogradyová, popisuje
přípravek vyvinutý moskevským institutem Gamaleja jako „předmět fascinace a kontroverze od doby,
kdy ruská vláda loni povolila jeho používání, a to ještě předtím, než byly zveřejněny výsledky
počátečních zkoušek“. Zpráva o tom, že se země stala první na světě, která zaregistrovala injekci
proti viru, se setkala u západních komentátorů se směsicí překvapení a posměchu.

Nogrady však dále uvádí, že „důkazy z Ruska a mnoha dalších zemí nyní naznačují, že je bezpečná a
účinná“. Vakcína byla schválena v 67 zemích a všechny zveřejněné údaje se zdají být pravdivé,
Nature se domnívá, že není pochyb o tom, že vakcína funguje.

 

Přestože se o práva na výrobu Sputniku V uchází řada společností v EU, ústřední regulační orgán
bloku, Evropská agentura pro léčivé přípravky, stále provádí zdlouhavé přezkoumávání důkazů,
které za touto injekcí stojí. Dva členské státy, Maďarsko a Slovensko, se rozhodly zařadit přípravek
vyrobený v Moskvě do svých národních očkovacích programů.

Článek však uvádí, že stále existují určité otázky týkající se sledování vedlejších účinků, které jsou
pravděpodobně podobné jako u přípravků vyráběných společnostmi AstraZeneca a Johnson &
Johnson. Zatímco u některých vakcín, především u vakcín společnosti AstraZeneca, se předpokládá,
že jsou spojeny s velmi vzácnými nežádoucími účinky, jako jsou krevní sraženiny, ruští vědci trvají na
tom, že u jejich očkovací látky nebyly zaznamenány žádné závažné nežádoucí účinky.

Ruský prezident Vladimir Putin v červnu prozradil, že sám dostal dvě dávky vakcíny Sputnik V a
prohlásil, že „nyní je [v Rusku] očkováno již více než 20 milionů – 23 milionů – … vidíte, že je u nás
vše v pořádku. Díky Bohu, že jsme neměli takové tragické situace po očkování, jaké [byly občas
pozorovány] po použití vakcíny AstraZeneca nebo Pfizer jinde.“

Nogrady poznamenává, že pro EMA by to mohlo být znamením, že ruský systém sledování populace
není dostatečně robustní, aby případy odhalil. Podotýká však, že v zemích, které již tuto injekci
schválily, jako je Argentina, Venezuela a Turecko, probíhá několik studií, takže obezřetní regulátoři
budou mít brzy k dispozici více důkazů.
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